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 شبکه توزیع داده تلگرام 
در ایران خاموش شد

مجوز ص��ادره مرکز ملی فضای مجازی در 
سال ۱۳۹۵ درباره اس��تقرار سرورهای شبکه 
توزیع محتوای پیام رسان تلگرام )CDN( در 
ایران لغو و باطل اعلام شد، همین موضوع باعث 
کاهش سرعت گس��ترده در پیام رسان تلگرام 
شده است. خدمت این شبکه توزیع داده بیشتر 
در حوزه تسریع دانلود فیلم و عکس بوده است. 
طی ابلاغیه ای توس��ط ابوالحسن فیروزآبادی، 
دبیر شورای عالی فضای مجازی و رئیس مرکز 
ملی فضای مجازی مجوز قانونی صادره آن مرکز 
در سال ۱۳۹۵ درباره  استقرار سرورهای شبکه 
توزیع محتوای پیام رسان تلگرام )CDN( در 
ایران لغو و باطل اعلام ش��ده اس��ت. بر اساس 
روال های قانونی، »شرکت ارتباطات زیرساخت« 
موظف اس��ت نس��بت به خروج این س��رورها 
از م��دار اقدام کند و از ای��ن پس، ترافیک این 
پیام رس��ان تنها از طریق »ارتباطات بین الملل 

کشور« راهیابی خواهد شد.

۷۰ درصد بودجه های مصوب 
در جای دیگر خرج می شود

عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس با بیان 
اینک��ه بیش از ۷۰ درص��د بودجه های مصوب 
در ج��ای دیگ��ر خرج می ش��ود، گف��ت: عدم 
اج��رای برنامه ه��ای مصوب ظلم به کش��ور و 
مصداق اس��راف بیت المال است. حجت الاسلام 
س��یدناصر موس��وی لارگانی، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجل��س در گفت وگو با تس��نیم در 
پاس��خ به این پرسش آیا امکان خرج بودجه در 
جای غیرمصوب وجود دارد، گفت: متأس��فانه 
ای��ن امکان نه تنها وجود دارد بلکه چند س��ال 
اس��ت که رخ می دهد. نماینده مجلس شورای 
اس��لامی افزود: متأس��فانه تخلف و انحراف از 
بودج��ه مصوب در چند س��ال اخیر به بیش از 
۷۰ درصد می رس��د. موس��وی لارگانی با بیان 
اینکه تخلف از قان��ون مصوب فقط محدود به 
لایح��ه بودجه نیس��ت، گفت: مث��لا در برنامه 
ششم توسعه نیز این اتفاق رخ داده است و این 
جای تأسف دارد، زیرا با وجود اینکه خود دولت 
فرآیند برنامه نویسی را شروع می کند و سپس 
مجلس و کمیسیون های تخصصی آن را دنبال 
می کنند و کمیسیون تلفیق برای اجرایی کردن 
آن ماه ه��ا وقت صرف می کنند و برای تهیه آن 
هزینه های زیادی صرف می ش��ود و یک برنامه 
۵ ساله مصوب می شود اما مشاهده می شود از 
این برنامه تنها ۳۰ درصد اجرایی می شود. وی 
با بیان اینکه عدم اجرای برنامه های مصوب ظلم 
به کش��ور است، گفت: چرا که تمام هزینه های 
تصویب این برنامه از بیت المال خرج می ش��ود 
و دولتمردان باید بدانن��د عدم اجرای برنامه ها 
مصداق اسراف بیت المال است. موسوی لارگانی 
درباره دلایل این ادعایش که بیش از ۷۰ درصد 
بودجه مصوب در جای دیگر اجرایی شده است، 
گفت: آشکارترین دلیل رجوع به گزارش دیوان 
محاسبات در پایان سال ۹6 است که در رابطه با 
تخلفات بودجه سال ۹۵ ارائه کرد که اسناد آن 

را در آن زمان برخی روزنامه ها منتشر کردند. 

شبکه برق ایران، آذربایجان و 
روسیه یکپارچه می شود

معاون��ان وزرای نیروی ای��ران، آذربایجان و 
روس��یه در محل وزارت نی��روی آذربایجان در 
باکو، درباره یکپارچه سازی سیستم های برق ۳ 
کشور تشکیل جلسه دادند. به گزارش تسنیم 
به نقل از پایگاه خبری  ای پی ای، معاونان وزرای 
نیروی ایران، آذربایجان و روسیه در محل وزارت 
نیروی آذربایجان در باکو، درباره یکپارچه سازی 
سیس��تم های برق ۳ کش��ور تش��کیل جلسه 
دادند. بر اساس اعلام وزارت نیروی آذربایجان، 
ایجاد کریدور نیروی شمال- جنوب در جریان 
نشس��ت روسای جمهور ۳ کش��ور در تهران و 
در جریان س��فر رئیس جمهوری ایران به باکو 
مورد بحث ق��رار گرفته و وظایف��ی در زمینه 
توس��عه همکاری های سیس��تم های ۳ کشور 
به طرف ها محول ش��ده بود. به منظور اجرای 
این وظایف، امضای موافقتنامه همکاری میان 
شرکت های توانیر ایران و آذرانرژی آذربایجان، 
یکی از گام های لازم در مس��یر یکپارچه سازی 
سیس��تم های برقی ۳ کشور اس��ت. همایون 
حائ��ری، معاون وزیر نیروی ای��ران هم در این 
نشس��ت تاکید کرد طرف ایرانی علاقه مند به 
یکپارچه سازی سیستم های برق با آذربایجان و 
روسیه است و هر ۳ کشور فرصت های مساعدی 
ب��رای صادرات برق دارند. آناتولی یانووس��کی، 
معاون وزیر نیروی روسیه نیز بر اهمیت گام های 

جدی ۳ کشور در این مسیر تاکید کرد. 

نرخ محاسباتی ارز در قانون بودجه 
۴۰۵۰ تومان است

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: 
دولت نرخ ارز محاس��باتی بودج��ه ۹۷ را ۳۵۰۰ 
تومان پیش بینی کرد اما در قانون ۴۰۵۰ تومان 
برآورد شد. محمد حسینی در گفت وگو با فارس، 
درباره اینکه با افزایش درآمدهای نفتی از حیث 
افزای��ش قیمت نفت آیا درآمده��ای بودجه نیز 
افزایش خواهد یافت،  اظهار داشت: طبق بودجه 
سال ۹۷ دولت می تواند حدود ۱۰۷ هزار میلیارد 
توم��ان از محل واگذاری دارایی های س��رمایه ای 
که بخش اعظم آن نفت و میعانات گازی اس��ت، 
درآمد کسب کند. وی تاکید کرد: در صورتی که 
قیمت نفت از متوس��ط مفروض شده یعنی ۵۵ 
دلار در هر بش��که بالاتر ب��رود، درآمدهای مازاد 
طبق قانون به حساب ذخیره ارزی خواهد رفت 
و امکان اس��تفاده آن در بودجه ج��ز از راه قانون 
وجود ندارد. نماینده مجلس در پاسخ به این سوال 
که نرخ تسعیر ارز در لایحه بودجه ۳۵۰۰ تومان 
پیش بینی ش��د اما اکنون با تک نرخی شدن ارز 
۴2۰۰ تومان محاس��به شده است، تصریح کرد: 
آنچه در بودجه به عنوان نرخ تسعیر ارز وجود دارد 
برای محاس��بات درآمدی است و رقم آن ۳۵۰۰ 
تومان نیس��ت؛ مس��ؤولان در یکی از ردیف های 
درآم��دی بودجه تحت عن��وان مابه التفاوت نرخ 
ارز ناشی از صادرات نفت بالغ بر ۱۰ هزار میلیارد 
تومان پیش بینی ک��رده بودند که مجلس با آن 
مخالفت کرد. وی افزود: با محاسباتی که صورت 
گرفته نرخ ارز محاس��باتی در بودجه س��ال ۹۷ 

حدود ۴۰۵۰ تومان است و نه ۳۵۰۰ تومان.

توزیع میوه های قاچاق 
در واحدهای بدون پروانه کسب

 رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران با اشاره 
به فعالیت حدود 2هزار واحد میوه فروشی بدون 
پروان��ه گفت: توزیع کالاهای قاچاق نیز عمدتا 
توسط این واحدها انجام می شود و این واحدها 
بای��د تحت نظارت باش��ند. اس��دالله کارگر در 
گفت وگو با مهر، درباره اینکه همچنان میوه های 
قاچاق در س��طح ش��هر تهران دیده می شود، 
اظهار داش��ت: متاس��فانه طبق اعلام نماینده 
اتحادی��ه ما در میدان مرکزی میوه و تره بار، در 
هفته چند مورد محمول��ه میوه قاچاق در این 
میدان کشف و ضبط می ش��ود. وی ادامه داد: 
ح��دود ۳ هزار و 2۵۰ واحد از اعضای ما دارای 
پروانه کسب هس��تند،  بیش از هزار مورد نیز 
در دست اقدام است ضمن اینکه حدود 2هزار 
واحد ب��دون پروانه فعالیت می کنند که توزیع 
کالاهای قاچاق نیز عمدتا توس��ط واحدهایی 
انجام می ش��ود ک��ه نیامده اند پروانه کس��ب 
دریافت کنند. کارگر درباره اینکه برای مقابله با 
توزیع میوه در واحدهای فاقد پروانه کسب چه 
خواهی��د کرد؟ گفت: این برنامه در ایام بعد  از 
عید تعریف شده که واحدهای بدون  پروانه نیز 
باید ساماندهی شوند و تحت نظارت قرار بگیرند.

 احتمال عرضه سکه 
در بازار ثانویه بورس کالا

دبیرکل بان��ک مرکزی با اش��اره به دلایل 
توقف حراج س��که گفت: تردی��د جدی درباره 
ادامه حراج در بانک کارگش��ایی وجود دارد. به 
گزارش ایبنا، س��یدمحمود احمدی، دبیرکل 
بانک مرکزی درباره دلایل توقف حراج سکه و 
احتمال ازس��رگیری آن اظهار کرد: در حراجی 
شاهد اتفاقاتی بودیم که برای ما خوشایند نبود، 
حراج در یک محل انجام می ش��د و کافی بود 
چند نفر قیمت س��از باشند به نحوی که حتی 
در مواردی بسته های ۱۰۰ قطعه ای را بالاتر از 
قیمت بازار می خریدند. وی افزود: احس��اس ما 
این بود که این محدودیت موجب بهره برداری 
سودجویان و بازارس��ازی شده بود و به همین 
دلیل تردید جدی درباره ادامه حراج وجود دارد 
و در حال بررس��ی است. دبیرکل بانک مرکزی 
درباره احتمال برگزاری حراجی سکه در بورس 
کالا گفت: جلساتی را با رئیس سازمان بورس 
برگزار کرده ایم که سکه حراجی را در بازار ثانویه 
عرضه کنیم و با توجه به امکانات بورس از حالت 
عرضه انحصاری خارج کنیم. وی درباره س��که 
آتی گفت: درباره سکه آتی نیز ملاحظاتی وجود 
داش��ت و نظر ما این است که بازار را باید بانک 
مرکزی به عنوان عرضه کننده بسازد که در این 

باره نیز در حال مذاکره هستیم.

ارتباطات

3اقتصاد

گ�روه اقتص�ادی: وقتی دولت ن��رخ دلار را ۴2۰۰ 
اعلام کرد و قیمت دیگری را به رسمیت نشناخت 
خیلی ها از این اقدام ضربتی دولتی ها حمایت کردند 
چرا که نرخ ارز در حال رس��یدن به نقطه فرابحران 
بود؛ رونمایی از سامانه »نیما« و تلاش برای شفافیت 
خرید و فروش ارز نیز می توانس��ت امیدها را برای 
س��اماندهی نرخ ارز افزایش دهد اما کارشناس��ان 
معتقدن��د دولت برای س��اماندهی ب��ازار ارز کاری 
سخت تر از حد تصور دارد؛ کارشناسانی که در میان 
خود دولت هستند و اختلاف بانک مرکزی و دولت 
را آش��کار می کنند. به گزارش »وطن امروز«، حتی 
برخی کارشناسان و مش��اوران نزدیک به مقامات 
دولتی به صراحت گفته اند طرح یکسان سازی نرخ 
ارز شکس��ت می خورد و دولت مجبور می شود نرخ 
ب��ازار قاچاق را بپذیرد. برخ��ی منابع خبری اعلام 
کرده ان��د نرخ دلار در ب��ازار آزاد ی��ا همان قاچاق 
۵۵۰۰ تومان اس��ت ام��ا دولت این قیم��ت را به 
رسمیت نمی شناسد و آن را قاچاق می داند. مشکل 
اساس��ی در طرح یکسان  سازی دولت این است که 
این طرح بسیار ناگهانی و در شرایط اضطراری اجرا 
شده به طوری که سامانه یکپارچه معاملات ارزی 
»نیما« ۱۰ روز بع��د از این طرح ضربتی رونمایی 
شد. این مساله بدان معناس��ت که دولت در حال 
تصمیم گیری های لحظه ای و ناگهانی است و قطعا 
اشکالات اساسی دارد. مس��ؤولان اگر می خواهند 
طرح یکسان سازی نرخ ارز بدرستی اجرا شود باید 
بیش از پیش همت کنن��د. در میان مخالفت ها با 
تصمیم دولت، اظهارات کارشناسان بانک مرکزی 
جالب اس��ت؛ بدنه کارشناسی بانک مرکزی نیز با 
نرخ دلار ۴2۰۰ تومان راضی نیس��ت! در این میان 
یکی از مدیران پژوهشکده پولی و بانکی که زیر نظر 
بانک مرکزی است از اختلاف دولت و بانک مرکزی 

در تعیین زوری نرخ ارز پرده بر داشته است.
بدنه کارشناس�ی بانک مرک�زی موافق نرخ  ■

۴۲۰۰ تومانی دلار نیست!
مدیر گروه بانکداری اسلامی پژوهشکده پولی و 
بانکی با بیان اینکه از ابتدا مش��خص بود حفظ نرخ 
۴2۰۰ تومانی کارآس��انی نخواهد بود، گفت: انتقاد 
اصلی درباره عدم رعایت نرخ ۴2۰۰ تومانی متوجه 
دولت اس��ت که خود را ج��دا از بدنه بانک مرکزی 
دانسته و تصمیم گیری می کند. کامران ندری، مدیر 
گروه بانکداری اسلامی پژوهشکده پولی و بانکی در 
گفت وگ��و با ایلنا درباره نرخ ۴2۰۰ تومانی دلار نیز 
تصریح ک��رد: در صورتی ن��رخ ۴2۰۰ تومانی دلار 
می توانست اجرایی ش��ود که بانک مرکزی توانایی 
آن را داش��ت تا تمام نیازهای ارزی کشور را پاسخ 

دهد. مدیرگروه بانکداری اسلامی پژوهشکده پولی و 
بانکی افزود: اعلام نرخ ۴2۰۰ تومانی دلار با یک نوع 
سهمیه بندی برای نیازهای ارزی همراه بود تا افرادی 
که بر اساس میزان نیازشان به ارز احتیاج دارند در 
قالب سهمیه ها کسری این نیاز را تامین کنند. وی 
با بیان اینکه از ابتدا مشخص بود حفظ نرخ ۴2۰۰ 
تومانی کارآس��انی نخواهد بود، گفت: انتقاد اصلی 
درباره عدم رعایت نرخ ۴2۰۰ تومانی متوجه دولت 
است که خود را جدا از بدنه بانک مرکزی دانسته و 
تصمیم گیری می کند. ندری خاطرنشان کرد: بدنه 
کارشناس��ی بانک مرکزی نیز با ای��ن برنامه دولت 
چندان موافق نیس��ت و امیدوار نیستند این برنامه 
بتواند نتیجه بخش باش��د؛ ما نی��ز در یک وضعیت 
بحرانی قرار گرفته ای��م و باید این وضعیت را درک 
کنیم. این کارش��ناس ارشد اقتصادی تصریح کرد: 
کارشناس��ان چندان امیدوار نیستند که این برنامه 
نتیجه بخش باش��د اما دولت تمام ت��لاش خود را 
می کند تا نرخ ارز را در حد ۴2۰۰ تومان نگه دارد و 
این آخرین تلاش دولت در این زمینه است! اظهارات 
ندری که یک مدیر دولتی محس��وب می ش��ود را 
می توان دی��دگاه مدیران بانک مرکزی ارزیابی کرد 
چرا که طبق ش��نیده ها، نرخ ۴2۰۰ تومانی دلار را 
هی��ات دولت تحمیل کرده و بانک مرکزی مخالف 
تعیین نرخ دس��توری ارز بوده است. روحانی مدتی 
پی��ش گفته بود خ��ودم به دنبال ش��یوه جدیدی 
برای کنترل بازار ارز اس��ت و به طور مستقیم وارد 

بحران ارز و پیدا کردن راه حل ش��ده است. حضور 
پررنگ اسحاق جهانگیری در بانک مرکزی و اعلام 
تصمیمات ارزی را می توان در راستای همین مساله 

ارزیابی کرد.
 پیگیری طرح ساماندهی ارز ■

رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس گفت: اگر 
بانک مرکزی برنامه جامع س��اماندهی ارزی را ارائه 
نکند مجلس طرح دوفوریتی خود را در این زمینه در 
دستور کار صحن علنی قرار خواهد داد. محمدرضا 
پورابراهیمی در نشست مشترک کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی و مدیران اجرایی اقتصادی 
کشور با مسؤولان استان آذربایجان شرقی و منطقه 
آزاد تج��اری و صنعت��ی ارس، گفت: کمیس��یون 
اقتصادی پیگیری  ه��ای لازم را درباره اصلاح قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز انجام داده و لایحه ای که در 
این باره در کمیسیون مصوب شد تا چند روز آینده 
در صحن علنی مجلس مورد بررسی قرار می گیرد. 
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس افزود: اقدامات 
دول��ت در جهت ایجاد س��امانه ارزی برای مدیریت 
منابع و مصارف و همچنین درباره امکان گش��ایش 
سپرده ارزی مثبت بوده است و این اقدامات با طرح 
دوفوریتی مجلس تطابق دارد. پورابراهیمی با اشاره به 
اینکه نگاه کمیسیون اقتصادی در راستای حمایت از 
دولت است، گفت: در حوزه اجرایی در زمینه موضوع 
مدیریت بازار ارز مشکلاتی وجود دارد و بانک مرکزی 
در این زمینه برنامه جامع ساماندهی ارز را ارائه نکرده، 

این در حالی است که کمیسیون اقتصادی آماده ارائه 
گزارش بانک مرکزی درباره برنامه  های ارزی اس��ت 
و اگر برنامه جامع ساماندهی ارز ارائه نشود مجلس 

طرح دوفوریتی خود را پیگیری خواهد کرد.
نرخ دوم ارز بتدریج خود را تحمیل می کند ■

یک کارش��ناس مدیریت مالی ب��ا بیان اینکه 
شرایط برای یکسان س��ازی نرخ ارز فراهم نیست، 
گف��ت: بتدریج ن��رخ دوم ارز خ��ودش را تحمیل 
می کند و دولت مجبور به پذیرش آن خواهد شد. 
به گزارش فارس، حسین عبده تبریزی در نشست 
بررس��ی بحران ارزی کش��ور، با اشاره به استراتژی 
دولت برای این مس��اله، اظهار داشت: استراتژی از 
شروع کار با مشکل مواجه بود و هم اکنون هم اگر 
قیمت سکه را بررسی کنید می بینید که بازار، قیمت 
دلار ۴2۰۰ توم��ان را نپذیرفته اس��ت. وی با طرح 
این سوال که استراتژی قیمت گذاری نرخ ارز چگونه 
باید باش��د، افزود: باید به گونه ای برای ارز رس��می 
نرخ گذاری کرد که فاصله آن با ارز بازار کم باشد و 
البته تعیین نرخ با فاصله کم و تعیین با فاصله زیاد 
هر دو نقاط قوت و ضعفی دارند اما با تعیین نرخی 
با فاصله زیاد از نرخ بازار و ممنوع کردن معاملات در 
صرافی ها، نرخ ارز یکسان نمی شود. این کارشناس 
مدیریت مالی تصریح کرد: در شرایط فعلی امکان 
یکسان  سازی نرخ ارز نیست و باید نظام دونرخی را 
بپذیریم زیرا اگر نپذیریم، باز هم نرخ دوم خودش را 

تحمیل خواهد کرد.

آشکار شدن اختلاف دولت و بانک مرکزی بر سر ساماندهی بازار ارز

آیا بانک مرکزی مخالف دلار ۴۲۰۰ تومانی است؟
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بودجه

انرژی

گروه اقتصادی: یک سال پیش 
در همی��ن روزها ب��ود که اصغر 
فخریه کاش��ان، قائم مقام وزیر راه و شهرس��ازی 
و مس��ؤول مس��تقیم واردات هواپیما از حضور 
قریب الوقوع نخستین بوئینگ در ایران خبر داد 
و گفت دیگر انتظارها برای ورود بوئینگ به پایان 
رس��یده است. حالا اما پس از گذشت یک سال 
خبرها حاکی از آن است که نه تنها دیگر بوئینگی 
به ای��ران نمی آید، بلکه زمزمه های��ی از فروش 
بوئینگ های ایرانی به امارات به گوش می رسد. 
در کنار این، دولت برای پوشش این رسوایی به 
سمت سوخوهایی رفته است که پیش از برجام 
هم می توانستیم وارد کنیم و موضوع دیگر اینکه 
فخریه کاشان، برند بین المللی خرید هواپیما هم 
اس��تعفا کرده اس��ت. به گزارش »وطن امروز«، 
پایگاه خبری المانیتور درباره سخنان اخیر مدیر 
ارشد اجرایی بوئینگ درباره قرارداد این شرکت 
برای فروش هواپیما به ایران، نوشته است: حس 
آش��نایی وج��ود دارد که بوئینگ، کش��ورهای 
دیگری نظیر امارات را برای فروش سفارش های 
ایران در نظر گرفته اس��ت. ای��ن پایگاه خبری 

بوئینگ  ش��رکت  نوش��ت: 
آماده می ش��ود تا خ��ود را 
ب��رای فروپاش��ی احتمالی 
ایران آماده  توافق هسته ای 
کن��د و قراردادهایی با دیگر 
خری��داران از جمله رقبای 

ایران در حاشیه خلیج فارس امضا کرده است تا از 
شدت خسارت از دست رفتن قرارداد ۱۷ میلیارد 
دلاری با ایران برای فروش هواپیما بکاهد. دنیس 
مویلنبرگ، مدیر ارشد اجرایی شرکت بوئینگ 
در کنفران��س خبری درباره سرنوش��ت فروش 
۱۵ ج��ت ۷۷۷ بوئینگ به ای��ران گفت: »ما بار 
دیگر برنامه تحویل هواپیما به ایران را همراستا 
با فرآیندهای دولت آمریکا به تعویق انداختیم«. 
وی خاطرنش��ان ک��رد این ش��رکت خریداران 
دیگری برای هواپیماهای اختصاص داده ش��ده 
به ایران ایر دارد. به نوشته المانیتور، درحالی که 
مدیر بوئینگ نام دیگر مش��تریان هواپیماهای 

۷۷۷ را ف��اش نکرد اما این 
ش��رکت قبلا بر س��ر یک 
قرارداد بزرگ ب��ا امارات به 
ارزش ۱۵/۱ میلی��ارد دلار 
ب��رای جت های مس��افری 
جدیدش به نتیجه رس��یده 
است. این ش��رکت که بزرگ ترین صادرکننده 
آمریکاست در دسامبر 2۰۱۷ اعلام کرد که ۴۰ 
هواپیمای جدید از نوع »۱۰-۷8۷ دریم لاینر« 
ب��ه 2 ایرلاین ام��ارات خواه��د فروخت. بروس 
ریدل، کارش��ناس مسائل حاشیه غرب آسیا به 
المانیتور گفت: »ام��ارات پول و انگیزه ]لازم[ را 
دارد تا خسارت هرگونه فروش هواپیما به ایران 
را برای بوئینگ جبران کند... امارات نس��بت به 
ایران حساس است«. بوئینگ در دسامبر 2۰۱6 
با ایران بر س��ر فروش 8۰ هواپیما به ایران ایر به 
توافق رس��ید و قرار بود امس��ال ۳ فروند از این 

هواپیماها به ایران تحویل داده شود.

سوخو به جای بوئینگ ■
تعل��ل آمریکایی ه��ا در ص��دور مجوزه��ای 
اوفک ب��رای هواپیماهای بوئینگ باعث ش��ده تا 
هواپیمایی آس��مان پس از حدود یک سال وعده 
و وعید به س��مت خرید هواپیماهای روسی و نوع 
سوخو۱۰۰ آن تغییر مس��یر دهد. با وجود اینکه 
یکی از دستاوردهای بزرگ برجام ورود هواپیماهای 
تازه نفس ش��رکت های بزرگ هواپیماسازی مثل 
ایرباس و بوئینگ بود، حالا شرکت های هواپیمایی 
ایرانی سراغ سوخوهای روسی رفته اند، سوخوهایی 
که در زمان تحریم هم قابلی��ت واردات آن وجود 
داشت! و نیازی به برجام برای واردات این هواپیماها 
نبود. هواپیمایی آس��مان 2 روز پی��ش از امضای 
تفاهمنامه با شرکت سوخو برای خرید 2۰ فروند 
هواپیم��ای جت س��وخو ۱۰۰ خب��ر داد. احتمالاً 
ناامیدی از صدور مجوز اوفک از سوی آمریکایی ها 
و عدم نیاز س��وخو به صدور این مجوز، باعث شده 
تا ش��رکت هواپیمایی آسمان عطای هواپیماهای 
بوئینگ را به لقای آن ببخشد. باید دید اقوام نزدیک 
توپولف ها چه رزومه ای از خود در حمل ونقل هوایی 

ایران به جا خواهند گذاشت.

براساس اعلام مدیر ارشداجرایی شرکت بوئینگ

بوئینگ فعلاً به ایران نمی آید
پرواز

رئیس اتاق اصناف ایران:

امتناع از فروش کالا در برخی بازارها را رد نمی کنم
نایب رئیس اول اتحادیه املاک:

خیلی کشورها برای خرید مسکن یارانه می دهند
رئی��س اتاق اصن��اف ای��ران با 
بی��ان اینک��ه بررس��ی ها درباره 
عدم عرضه و فروش کالا به شهرس��تان ها توسط 

بازاریان و کارخانجات در حال 
بررسی اس��ت، گفت: ممکن 
اس��ت برخی معاندان دست 
به احت��کار بزنند که یقینا با 
چنین مواردی برخورد خواهد 
شد. علی فاضلی در گفت وگو 

با ف��ارس، درباره دلایل عدم فروش کالا توس��ط 
بازاریان ته��ران به شهرس��تان ها گفت: وضعیت 
خاصی نیست و ش��اید گزارشی را که درباره عدم 
فروش کالا توسط بازاریان تهران به شهرستان ها به 
رئیس جمهور ارائه شده است، بزرگنمایی کرده اند. 
رئیس اتاق اصناف ایران در پاسخ به این سوال که 
منظور شما این اس��ت که چنین اتفاقی نیفتاده 
است، افزود: نمی گویم چنین اتفاقی نیفتاده زیرا 
نمی توانم بدون تحقیق حرفی بزنم. روز گذش��ته 

نخستین  گزارش در این باره را برای دولت ارسال 
کردم ولی گزارش نهایی بزودی تهیه می شود. وی 
اظهار داشت: بررسی ها درباره عدم عرضه و فروش 
کالا به شهرس��تان ها توسط 
بازاریان و حتی کارخانجات و 
تولیدکنندگان در حال بررسی 
است. رئیس اتاق اصناف ایران 
با بیان اینکه برخی شرکت ها 
و تولید کنن��دگان ب��ه بهانه 
انبارگردانی از عرض��ه کالا امتناع کرده اند، گفت: 
از نظ��ر ما ای��ن موضوع اصلا پذیرفتنی نیس��ت. 
فاضلی گفت: دول��ت، وزرای دولت و وزیر صنعت 
به این موضوع تاکید دارند که در گشایش اعتبار و 
تامین ارز برای واردات کالا و تامین مواد اولیه هیچ 
مشکلی وجود ندارد و هر کسی به هر میزانی که 
بخواهد می تواند در این زمین��ه اقدام کند. وی با 
بیان اینکه دشمن قصد ملتهب کردن بازار را دارد، 

گفت: ما باید آن را مدیریت کنیم. 

نایب رئی��س اول اتحادیه املاک 
گفت: نباید از کاهش نرخ س��ود 
تسهیلات مسکن به 8 درصد خوشحال باشیم، چرا 

که در بسیاری از کشورهایی 
که مشکل مسکن داشته اند، 
دولت ه��ا ب��رای ای��ن بخش 
سوبس��ید و یارانه می دهند. 
حسام عقبایی در گفت وگو با 
فارس، درباره مصوبه شورای 

پ��ول و اعتبار برای کاهش نرخ س��ود تس��هیلات 
مسکن گفت: ارائه تس��هیلات ارزان قیمت بانکی 
قطعاً یکی از روش هایی است که می تواند موجب 
بالا رفتن قدرت خرید و تحریک بازار مسکن شود. 
او افزود:  ارائه تسهیلات خوب و مفید خواهد بود اما 
اینکه تس��هیلات با چه مبلغی و با چه مدت زمان 
بازپرداختی در اختیار متقاضیان قرار گیرد بسیار 
مهم است. عقبایی با انتقاد از اینکه چرا باید پرداخت 
تسهیلات با یک روش و یک فرمول در کل کشور 

انجام شود، اظهار داشت: پرداخت تسهیلات مسکن 
برای کل کش��ور نباید با یک فرمول پیش برود و 
حالا که مسکن دوره رکود را سپری می کند، سود 
تسهیلات مسکن باید بیشتر 
کاهش یابد و به جایی برسیم 
که نرخ س��ود برای مس��کن 
برداش��ته ش��ود. نایب رئیس 
اول اتحادی��ه ام��لاک افزود: 
پس نباید از کاهش نرخ سود 
تسهیلات مسکن به 8 درصد خوشحال باشیم، چرا 
که در بس��یاری از کشورهایی که مشکل مسکن 
داشته اند، دولت ها برای این بخش سوبسید و یارانه 
می دهند. او با تأکید بر اینکه بخش مسکن با ۱۳۰۰ 
ش��غل و صنعت مرتبط اس��ت و دولت می تواند با 
رونق بخش مسکن و ساخت وساز تحول ایجاد کند، 
گفت: دولت می تواند با دادن یارانه به روند کاهش 
نرخ سود تسهیلات ادامه داده و حتی آن را به صفر 

یا به حد کارمزد برساند.

خانهبازار

بورس کالا

تره بار


